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تأثٌر اىرش بعِصر اىسيٌهون وحاٌض اىساىسيٌم عيى بعض اىصفات اىهٌٍوحٌوًة والإُتاحٌة ىِخٌو اىتٍر   
Phoenix dactylifera Lصِف اىساًر . 

 1ًحٌى ُوري خيف              2هدًةعبد عطٌة ىٍيوم           1عيي شانر ٌهدي

 اىعراق. -حاٌعة اىبصرة-ٌرنز ابحاث اىِخٌو
 اىعراق -حاٌعة ذي كار-نيٌة اىزراعة والاهوار -دسة اىحدائقكسً اىبستِة وهِ

 

 اىخلاصة
يُطقت انكباسي انكبيز نذراست حأثيز –بساحيٍ شظ انعزب  أحذ في 9191 – 9104ًي انًُى سأجزيج انذراست خلال يى

لإَخاجيت عهً انزش بعُصز انسهيكىٌ وحايض انسانسهيك وانخذاخم بيُهًا عهً انصفاث انكيًىحيىيت وانفيشيائيت وا

يهغى.نخز( 011و 911َخيم انخًز صُف انسايز. اسخخذو في انذراست حزكيشيٍ يٍ عُصز انسهيكىٌ )
-0

، وحزكيشيٍ  

يهغى.نخز( 011و  01يٍ حايض انسانسهيك )
-0 

أظهزث انُخائج حفىق انخأثيز انًخذاخم نهسهيكىٌ وحايض انسانسهيك  .

يهغى.نخز SA100+Si 200في انًعايهت 
-0  

ً حفىق انصفاث  يٍ جًيع  انصفاث انًذروست وهي كم يعُىيا فيا

 5.89سى ،  0.19)طىل ووسٌ انثًزة ووسٌ انُىي ووسٌ نحى انثًار ووسٌ انعذق انفيشيائيت والإَخاجيت  انًخضًُت 

 يحخىي الأوراق يٍكغى( عهً انخىاني إضافت انً انصفاث انكيًىحيىيت  انًخضًُت  2.20غى ، 0.33غى،  0.10غى ، 

غى011( يهغى.8.13، 9.31، 1.10) وانكاروحيٍ bو  aكهىروفيم  نصبغاث انُباحيت ،ا
-0 

عهً انخىاني . وكذنك يحخىي  

( يهغى.غى9.40، 83.09انكزبىهيذراث وانبزوحيٍ )
-0

. كًا أظهزث انُخائج حفىق انخأثيز انًُفزد نحايض عهً انخىاني 

 Si200في انًعايهت ُفزد نهسهيكىٌ عهً انخأثيز انً SA100 في انًعايهت حايض انسانسهيك
 

اعهً  أعطياوانهذاٌ 

 حأثيز يُفزد قياساً بًعايهت انًقارَت.

 .بزوحيٍ، كاربىهيذراث، كهىروفيم، كيًىحيىيت، وسٌ انعذق :نيٍات ٌفتاحٌة
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Effect of spraying with silicon and salicylic acid on some biochemical and 
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Abstract 

The study was conducted during the two growing seasons 2019-2020 in one of the Shatt 

Al-Arab orchards - Al-Kabbasi Al-Kabeer area to study the effect of spraying with silicon 

and salicylic acid and the interaction between them on the biochemical, physical and 

productivity characteristics of the Al-Sayer date palm. Two concentrations of silicon (200 

and 400) mg.L
-1

 and two concentrations of salicylic acid (50 and 100) mg.L
-1

 were used in 

the study. The results showed that the overlapping effect of silicon and salicylic acid in the 

treatment SA100+Si 200 was significantly superior in all the studied traits, namely, the 

physical and productive traits including fruit length and weight, kernels weight, and fruit 

flesh weight  and bunch weigth (4.02 cm, 5.98 g, 1.01 g, 4.88 g, 7.74 kg) respectively. In 

addition, the biochemical characteristics that included the leaves content of plant pigments, 

chlorophyll a and b and carotene (6.01, 2.86, 3.08) mg.100gm
-1

, respectively. As well as 

the content of carbohydrates and protein (38.12, 2.95 mg.gm
-1

, respectively). The results 

also showed that the single effect of salicylic acid at a concentration of 100 mg.L
-1

 was 

superior to the single effect of silicon at a concentration of 200 mg.L
-1

, which gave the 

highest single effect compared to the control treatment. 
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